النشرة اليومية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

25 تشرين الثاني (نوفوبر) 2024 نشرة يووية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية





خالد حنفي في فعاليات النُسبوع العربي للتنوية الوستداوة: الونطقة العربية بحاجة لخلق أكثر من 60 مليون وظيفة جديدة بحلول 2030 وسوق الطاقة الوتجددة تقدر ب 30 مليار دولار سنويًا موا يوفر فرصًا استثوارية ضخوة للقطاع الخاص

شارك امين عام اتحاد الغرف العربية الدكتور خالد حنفي، في فعاليات الأسبوع العربي للتنمية المستدامة في نسخته الخامسة الذي عقد تحت رعاية رئيس جمهورية مصر العربية عبد الفتاح السيسي خلال الفترة 27-24 تشرين الثاني (نوفمبر) 2024، بتنظيم من جامعة الدول العربية وبالشراكة مع وزارة التخطيط والتنمية الاقتصادية والتعاون الدولي بجمهورية مصر العربية، وبمشاركة رفيعة المستوى من جانب عدد من الشركاء الدوليين وعلى رأسهم الاتحاد الأوروبي والأمم المتحدة، والقطاع الخاص ومؤسسات المجتمع المدنى.

وتحدث الأمين العام في افتتاح أعمال الأسبوع العربي للتنمية المستدامة، فأشار إلى أهمية رسم خارطة طريق للتحول الأخضر في المنطقة العربية حيث يمثل هذا التحول فرصة محورية لإعادة تشكيل اقتصاداتنا على أسس أكثر استدامة، وتقوية دور القطاع الخاص كمحرك رئيسي للنمو الاقتصادي والابتكار.

واعتبر أن التحول الأخضر الذي نسعى إليه ليس خيارًا إضافيًا، بل هو ضرورة حتمية لإعادة تشكيل اقتصاداتنا على أسس أكثر استدامة وقدرة على مواجهة الأزمات. ففي عالم يتغير بسرعة غير مسبوقة، يمثل هذا التحول فرصة ذهبية لتحقيق نمو اقتصادي مبتكر ومستدام، واستغلال الإمكانات المتنوعة في قطاعات مثل الطاقة المتجددة، الاقتصاد الدائري، والتكنولوجيا الخضراء.

وأكد أن تحقيق هذه الأهداف يتطلب عملًا جماعيًا وتعاونًا بين الحكومات، القطاع الخاص، والمؤسسات الدولية. حيث تمتلك المنطقة العربية، رغم التحديات التي تعيشها إمكانيات هائلة تجعلها قادرة على قيادة هذا التحول. إذ أن طاقات الشباب، والموارد الطبيعية الغنية، والموقع الجغرافي الاستراتيجي كلها تمثل ركائز أساسية يمكن البناء عليها لتحقيق هذه الرؤية في المنطقة العربية.

ونوه الدكتور خالد حنفي إلى أنه على الرغم من الإمكانات الهائلة التي تتمتع بها منطقتنا، إلا أن مساهمة القطاع الخاص لا تزال دون الطموح. ويعود ذلك إلى أن المنطقة العربية بحاجة إلى خلق أكثر من 60 مليون وظيفة جديدة بحلول عام 2030 لتلبية احتياجات السكان المتزايدة، في حين أن معدلات النمو الحالية لا تتجاوز %3-2 في بعض الدول. في حين يشكل الشباب أقل من 35 عامًا حوالي %60 من سكان المنطقة، ما يجعل من البطالة بين الشباب تحديًا كبيرًا.

وكشف الأمين العام إلى أن التجارة البينية العربية تمثل نسبة تقل عن %13 من إجمالي التجارة الخارجية للدول العربية، وهي نسبة متواضعة مقارنة بالمجموعات الاقتصادية الأخرى. في حين تعاني المنطقة من معدلات استهلاك مياه تتجاوز ثلاثة أضعاف المعدل العالمي، ما يضع ضغوطًا هائلة على الموارد المائية.



كما تُفقد حوالي %30 من الأغذية المنتجة في العالم العربي بسبب سوء الإدارة في سلسلة التوريد، مما يزيد من انبعاثات الكربون ويهدر الموارد. أضف إلى ذلك يبلغ معدل مشاركة المرأة في سوق العمل في الدول العربية حوالي %18 فقط، وهو من أدنى المعدلات عالميًا.

وأوضح امين عام الاتحاد الدكتور خالد حنفي أن قيمة سوق الطاقة المتجددة في المنطقة العربية تقدر بحوالي 30 مليار دولار سنويًا بحلول عام 2030، مما يوفر فرصًا استثمارية ضخمة للقطاع الخاص الذي يمكنه الاستفادة من الاقتصاد الدائري الذي يهدف إلى إعادة تدوير النفايات وتقليل الفاقد، مما يعزز الربحية ويحمي البيئة. وعلى هذا الصعيد فإن تقنيات الذكاء الاصطناعي وإنترنت الأشياء يمكن أن تساهم في تحسين كفاءة استخدام الموارد، مثل المياه والطاقة، وزيادة الإنتاجية في الزراعة والصناعة. كما يمكن للقطاع الخاص أن يقود مبادرات الابتكار في مجالات مثل تخزين الطاقة، تقنيات تحلية المياه، وأنظمة النقل المستدامة.

ونوه الدكتور خالد حنفي إلى أنه وفقًا لمبادرة "معًا"، هناك حاجة إلى تعبئة 660 مليار دولار سنويًا لتحقيق أهداف التنمية المستدامة في العالم العربي. وهذه المبادرة تمثل فرصة لتعزيز الشراكات مع المؤسسات الدولية والمالية لتوجيه استثمارات مستدامة نحو المشاريع الخضراء. وعلى هذا الصعيد يمكن أن يلعب البنك الدولي وصندوق النقد العربي دورًا محوريًا في توفير الضمانات التمويلية وتقديم المشورة الفنية للمشاريع.

ودعا الدكتور خالد حنفي إلى ضرورة وضع أطر تنظيمية تسهل الاستثمار في القطاعات الخضراء، مع تقليل البيروقراطية وتسريع إجراءات الترخيص. وكذلك تعزيز قوانين الحوكمة البيئية والاجتماعية لتشجيع الشركات على الالتزام بمعايير الاستدامة. إلى جانب تقديم حزم تمويل ميسرة للشركات الصغيرة والمتوسطة التي تعمل في مجالات التكنولوجيا الخضراء. وإنشاء مراكز إقليمية لدعم رواد الأعمال وتوفير التدريب والاستشارات اللازمة. وتطوير شبكات لوجستية إقليمية لزيادة كفاءة التجارة وتعزيز التعاون في مجالات الطاقة والمياه. وإنشاء صناديق إقليمية لدعم المشروعات الكبرى ذات التأثير البيئي والاقتصادي. فضلا عن إطلاق حملات توعية تهدف إلى تغيير سلوكيات المستهلكين نحو استخدام المنتجات والخدمات المستدامة.

وأوصى الأمين العام بوجوب إنشاء منصات تجمع بين المستثمرين والمشاريع ذات العوائد البيئية والاقتصادية. والاستثمار في شبكات الطاقة المتجددة والبنية الرقمية لدعم الاقتصاد الأخضر. وإعداد مناهج تعليمية تدمج مفاهيم الاستدامة، مع توفير برامج تدريبية متخصصة.

وختم بالقول إن القطاع الخاص يمتلك الأدوات والإمكانيات ليكون شريكًا رئيسيًا في تحقيق التحول الأخضر. من خلال التعاون والشراكة، يمكننا بناء مستقبل أكثر ازدهارًا واستدامة، يعكس طموحات شعوبنا ويواجه تحديات العصر بثقة وإبداع. المصدر (اتحاد الغرف العربية)



Khaled Hanafi at the Arab Week for Sustainable Development: The Arab Region Needs to Create More Than 60

Million New Jobs by 2030 and the Renewable Energy Market is estimated at \$ 30 Billion Annually, Which Provides Huge Investment Opportunities for the Private Sector

The Secretary-General of the Union of Arab Chambers, Dr. Khaled Hanafi, participated in the activities of the fifth edition of the Arab Sustainable Development Week, which was held under the patronage of President of the Arab Republic of Egypt Abdel Fattah El-Sisi during the period from November 24-27, 2024, organized by the League of Arab States and in partnership with the Ministry of Planning, Economic Development and International Cooperation of the Arab Republic of Egypt, with high-level participation from a number of international partners, most notably the European Union, the United Nations, the private sector and civil society institutions.

The Secretary-General spoke at the opening of the Arab Sustainable Development Week, pointing out the importance of drawing a road map for the green transformation in the Arab region, as this transformation represents a pivotal opportunity to reshape our economies on more sustainable foundations and strengthen the role of the private sector as a key driver of economic growth and innovation.

The green transition we seek is not an additional option, but an imperative necessity to reshape our economies on more sustainable and resilient foundations. In a world changing at an unprecedented speed, this transformation represents a golden opportunity to achieve innovative and sustainable economic growth and to exploit diverse potential in sectors such as renewable energy, circular economy, and green technology. Achieving those goals requires collective action and cooperation between governments, the private sector, and international institutions. Despite the challenges, the Arab region has enormous potential to lead this transformation. Youth potential, rich natural resources, and strategic geographic location are key pillars on which to build to achieve this vision in the Arab region.

Dr. Khaled Hanafi noted that despite our region's enormous potential, the private sector's contribution is still below ambition. This is because the Arab region needs to create more than 60 million new jobs by 2030 to meet the needs of a growing population, while current growth rates do not exceed 2-3% in some countries. Youth under the age of 35 make up about 60% of the region's population, making youth unemployment a major challenge.

The Secretary-General revealed that intra-Arab trade represents less than 13% of the total foreign trade of Arab countries, which is modest compared to other economic groups. The region suffers from water consumption rates that exceed three times the global average, putting enormous pressure on water resources. About 30 percent of the food produced in the Arab world is lost due to mismanagement in the supply chain, increasing carbon emissions, and



wasting resources. In addition, the rate of women's participation in the labor market in Arab countries is only about 18%, one of the lowest rates in the world. The Secretary-General of the Union, Dr. Khaled Hanafi, explained that the value of the renewable energy market in the Arab region is estimated at \$ 30 billion annually by 2030, which provides huge investment opportunities for the private sector that can benefit from the circular economy that aims to recycle and reduce waste, which enhances profitability and protects the environment. Artificial intelligence and Internet of Things technologies can contribute to improving the efficiency of resource use, such as water and energy, and increasing productivity in agriculture and industry. The private sector can also lead innovation initiatives in areas such as energy storage, desalination technologies, and sustainable transportation systems.

According to the Ma'an initiative, \$660 billion is needed to be mobilized annually to achieve the Sustainable Development Goals in the Arab world. This initiative represents an opportunity to strengthen partnerships with international and financial institutions to direct sustainable investments towards green projects. At this level, the World Bank and the Arab Monetary Fund can play a pivotal role in providing financing guarantees and technical advice to projects.

Dr. Khaled Hanafi called for the need to develop regulatory frameworks that facilitate investment in green sectors while reducing bureaucracy and speeding up licensing procedures. As well as strengthening environmental and social governance laws, to encourage companies to adhere to sustainability standards. In addition to providing soft financing packages for small and medium enterprises working in the fields of green technology. Establishing regional centers to support entrepreneurs and provide the necessary training and consultations. Develop regional logistics networks to increase trade efficiency and enhance cooperation in the fields of energy and water. Establishing regional funds to support major projects with environmental and economic impact. As well as launching awareness campaigns aimed at changing consumer behaviors towards the use of sustainable products and services.

The Secretary-General recommended that platforms should be created that bring together investors and projects with environmental and economic returns. Invest in renewable energy grids and digital infrastructure to support the green economy. Preparing educational curricula that integrate the concepts of sustainability, while providing specialized training programs.

He concluded by saying that the private sector has the tools and capabilities to be a key partner in achieving the green transformation. Through cooperation and partnership, we can build a more prosperous and sustainable future that reflects the aspirations of our people and faces the challenges of the era with confidence and creativity.

Source (Union of Arab Chambers)